
Nederland ziet Afri-
kanen liever gaan 

dan komen. Dat 
geldt vooral voor 

asielzoekers, maar 
ook kunstenaars en 

studenten worden 
buiten de deur ge-

houden. Menig culturele en 
wetenschappelijke uitwisse-

ling strandt op problemen 
bij het aanvragen van een 
visum. Een noodkreet. Tekst: 

Evelien Groenink Foto’s: Nicole Segers

n de gangen van de Nederland-
se ambassade in Pretoria hangt 
een portret van een Afrikaan. 
Een zwarte, met kroeshaar, 

zonder duidelijke achtergrond of bezittingen. 
Zonder titel heet het, maar het had beter Zon-
der verblijfstitel kunnen heten. Als angstbeeld 
van elke westerse visumdienst vooral van de 
Nederlandse, zeggen sommigen had het niet 
op een toepasselijker plek kunnen hangen.

“We weten toch allemaal dat als je uit 
Afrika komt je op de Nederlandse ambas-
sade als shit wordt behandeld”, denderde het 
november vorig jaar door de Amsterdamse 
Koepelkerk. De spreker was professor Peter 
Geschiere, antropoloog met specialisatie 
Afrika aan de Universiteit van Amsterdam, en 
de gelegenheid de uitreiking van een Prins 
Claus-prijs aan de Zuid-Afrikaanse cartoonist 
Shapiro. Het was niet de plek om eens een 

boom op te zetten over het 
Nederlandse visumbeleid, 
maar velen in de zaal knikten 
instemmend.

Geschiere vindt niet dat 
de Europese grenzen voor 
iedereen opengegooid moeten 
worden. “Maar er zijn mensen 
die wél in aanmerking zou-
den moeten komen voor een 
visum, en die komen er ook 
niet in”, zegt hij. De hoogleraar, 
die veel samenwerkt met Afri-
kaanse academici, kan de ge-
vallen van verspilde tijd, geld 
en moeite om een Afrikaan te 
laten overkomen nauwelijks 
tellen. “Om een student uit 
Kameroen hier te krijgen voor 
een uitwisseling is bijkans 
onmogelijk. Een tijd lang was 
de Nederlandse ambassade 

daar gesloten en moesten de studenten per-
soonlijk naar Abidjan, in het naburige Ivoor-
kust, om daar een visum aan te vragen. Toen 
de ambassade weer opende, waren er nieuwe 
eisen. Zo wordt de reisverzekering uit Kame-
roen niet erkend, dus sluiten we die in Neder-
land af. Maar dan mag je de polis vervolgens 
niet faxen, nee, ze moeten de originele polis 
hebben op de ambassade in Kameroen. Als 
die wegraakt in de post, is het afgelopen.”

Uitgenodigde academici zijn in Geschie-
re’s ervaring ook wel geweigerd op grond van 
‘onduidelijkheden’ in hun papieren. “Maar 
als je gaat graven, vind je bij iedereen wel 
onduidelijkheden. Een geboorteplaats die 
niet klopt. Een verkeerde spelling. Door zoiets 
kleins gaat je hele evenement de mist in.”

Hij heeft over de problemen een aantal 
malen contact gehad met de visumdienst van 
Buitenlandse Zaken. “Men schijnt daar te den-
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ken dat alle landen net zo klein zijn als Neder-
land. Over het persoonlijk naar Abidjan moeten 
kreeg ik de vraag waarom dat nou zo moeilijk 
was. Ik vroeg of ze wel eens op de kaart gekeken 
hadden. Nee, dat hadden ze niet.”

De ironie is, zegt Geschiere, dat “de uitwis-
selingsprogramma’s vaak betaald worden 
door het ministerie van Onderwijs of Ontwik-
kelingssamenwerking. En vervolgens worden 
ze in de wielen gereden door een andere arm 
van de Nederlandse overheid.”

Onbeschoft_Pauline Burmann, bestuurs-
lid van de Thami Mnyele Stichting, ook in 
Amsterdam, wijdt bijkans al haar vrije tijd 
aan het organiseren van internationale 
uitwisselingen en tentoonstellingen van 
beeldende kunstenaars. De Thami Mnyele 
Stichting, genoemd naar de tijdens de apart-
heid vermoorde kunstenaar, stelt al sinds 
1993 Zuid-Afrikaanse kunstenaars in de gele-
genheid een tijdje te komen werken, wonen 
en tentoonstellen in Nederland. “We hebben 
er sinds die tijd meer dan dertig gehad. Ze 
hebben allemaal succesvolle tentoonstel-
lingen gehad, en zijn opgenomen in de inter-
nationale pool van baanbrekende moderne 
kunstenaars. Maar onze uitwisselingen en 
tentoonstellingen gaan de laatste tijd soms 
gewoon niet door, want het uitgenodigde 
talent komt ons land niet meer in.”

Burmann geeft het voorbeeld van een 
Ghanese kunstenaar die door de Nederlandse 
ambassade in Ghana om bankafschriften 
werd gevraagd. De man had zelf geen bank-
rekening, maar wel een oom die geld op de 
bank had. “In de veronderstelling dat men 
wilde weten of er in Ghana wel goed voor 
hem gezorgd werd, zodat hij na zijn stage in 
Nederland braaf weer terug zou gaan, liet die 
man het bankafschrift van zijn oom zien. PAF. 
Dat was FRAUDE. Zwart stempel. Nu komt hij 
helemaal nooit Nederland meer in.”

En dan was er de schilder uit Malawi, die 
na een succesvolle stage in Nederland met 
een tentoonstelling in de fameuze De Pavil-
joens in Almere, afreisde naar Londen. Daar 
kreeg hij te horen dat er wegens groot succes 
in Nederland een nieuwe tentoonstelling van 
hem werd georganiseerd. Maar hij mocht 
niet vanuit Londen terug naar Amsterdam. 
“Die moest eerst weer naar Malawi, daar een 
visum aanvragen en vandaar weer terug”, 
aldus Burmann. “En daar was geen geld voor.” 
Ze klaagt over de toon van de communicatie 
met de overheid, in haar geval het ministerie 
van Justitie. “Zo onbeschoft, daar lusten de 
honden geen brood van.”

Angst_Carolien Bakker van de Stichting 
Internationale Culturele Activiteiten (Sica) 
verwijst droef naar het motto van het Ne-

derlandse internationale cultuurbeleid, dat 
‘Nederland Vrijhaven’ luidt. “Nederland moet 
zich qua kunst internationaal met de top kun-
nen meten. Maar dat wordt op twee fronten 
tegengewerkt. In de eerste plaats door het 
ministerie van Justitie, dat voor iedereen die 
langer dan vier weken blijft een werkvergun-
ning wil zien. In de tweede plaats zijn het de 
ambassades, die zelf beslissen over korte be-
zoeken. Daar begint de narigheid meestal al.” 
Ze verzucht: “Je hebt een dagtaak aan al die 
regelingen. Om van de audities maar te zwij-
gen.” Audities? “Ja, die verplichte audities voor 
Nederlandse en Europese kunstenaars, die 
Justitie van ons eist voordat we een beroemd-
heid van buiten de EU mogen uitnodigen.”

Bert Holvast, directeur van de Nederland-
se Federatie van Kunstenaarsverenigingen 
(NFKV), benadrukt dat deze eis onzinnig is: 
“Daar waar het gaat om een kleine pool, leidt 
de verplichting van sollicitatiegesprekken 
met Nederlandse musici of dansers tot tijdro-
vende fake-procedures.” Holvast wijt de pro-
blemen aan ‘een ouderwets migratiedenken’. 
“Het Nederlandse beleid in deze stamt uit 
de tijd van de immigratie van buitenlandse 
arbeiders, en is gebaseerd op de angst dat 
zulke mensen uiteindelijk in de WW of de 
bijstand komen. Recent komt daar de angst 
voor de terrorist bij. Er is geen plaats voor het 
idee dat er ook wel eens buitenlanders zijn 

aan wie Nederland iets hééft, qua kennis- en 
talent, of dat nu in het bedrijfsleven is, de we-
tenschap, het onderzoek of de cultuur.” Hol-
vast haalt er een kop bij uit een recent num-
mer van het Financieel Dagblad. ‘Nederland 
verliest strijd om talent’, staat er. “Duidelijker 
kan ik het niet zeggen.”

Maar er zijn lichtpuntjes. Sinds 2002 zijn 
er gesprekken over de visumproblemen tus-
sen kunstenaarsorganisaties en overheid in 
de zogeheten Projectgroep Kunstenaars en 
Visa. Bert Holvast: “Er is nu langzaam een 
besef aan het ontstaan dat we een beleid 
nodig hebben voor de zogeheten kennis- en 
innovatiemigratie.” Desondanks is het idee 
dat je iemand kunt beoordelen op zijn of haar 
inhoud, en niet op het inkomen, nog niet echt 
doorgedrongen tot de ministeries, conclu-
deert Holvast.

Evenmin, zo lijkt het, tot de Nederlandse 
ambassade in Pretoria. De Zuid-Afrikaanse 
onderzoeksjournalist Justin Arenstein, voor-
zitter van het Forum for African Investigative 
Reporters (FAIR), ondervond dat toen hij in 
Amsterdam voor een conferentie werd uitge-
nodigd door NiZA. “Ik moest financiële details 
overleggen die de gebruikelijke eis – laat zien 
dat je zelf voor je verblijf en terugreis kunt 
betalen – ver overstegen. Ze wilden mijn 
bankafschriften zien. Die vallen onder de 
privacywetgeving. Dat soort gegevens is niet 

eens toegankelijk voor mijn eigen overheid. 
Geen haar op mijn hoofd die eraan dacht 
ze te verstrekken aan een buitenlandse mo-
gendheid.”

Buitengewoon klantvriendelijk_Op 
de vraag waarom er in zo’n geval niet even 
met de uitnodigende instantie in Nederland 
gecheckt wordt of de visumaanvrager in-
derdaad kosher is, reageert het hoofd van de 
consulaire afdeling in Pretoria, George van 
der Velden, in eerste instantie wat geprik-
keld. “Hoor eens, dat we een compleet dossier 
moeten hebben – een basispakket van een 
retourkaartje, voldoende geld voor verblijf, 
verzekering en een uitnodigingsbrief –  geldt 
voor iedere aanvrager. Je kunt niet even wat 
vriendjes in Nederland bellen en dan een 
voorkeursbehandeling verwachten.”

Wat vindt hij van de klacht van uitgeno-
digde visumaanvragers dat er bovenop het 
basispakket ‘onmogelijke’ extra eisen worden 
gesteld, zoals originele verzekeringspolissen 
die vanuit Nederland overgevlogen moeten 
worden? “Nou, de aanvragers overdrijven 
soms ook, hoor. Laatst was er iemand die 
rondvertelde dat hij de ambassade uit was 
geschopt. Dat was helemaal niet waar. Onze 
mensen zijn buitengewoon klantvriendelijk. 
Wij accepteren ook gefaxte polissen. In Kame-
roen kan ik me wel voorstellen dat er zwaar-

dere eisen worden gesteld. Dat is nu eenmaal 
een hoogrisicoland. Dat wil zeggen, er is daar 
een relatief hoog percentage visumaanvra-
gers dat de boel belazert.”

Van der Velden gelooft niet dat er bij de 
loketten van de visumdienst een angstbeeld 
bestaat van de Grote Gevaarlijke Zwarte die 
met alle geweld bij de Nederlandse grenzen 
vandaan gehouden moet worden. In het geval 
van een uitgenodigde kunstenaar, journalist 
of academicus, zegt Van der Velden, valt wel 
degelijk te praten. “Natuurlijk, als wij het idee 
hebben dat deze persoon gekend wordt, dan 
checken wij even met onze handels- of cultu-
rele afdeling. Natuurlijk helpt dat.”

De Projectgroep Kunstenaars en Visum-
plicht heeft de Nederlandse overheid voor-
gesteld om het de ambassades in dit opzicht 
makkelijker te maken, door een lijst ‘betrouw-
bare Nederlandse uitnodigende instanties’ 
op te stellen. “Idealiter zou een ambassade de 
twijfel en de daaraan verbonden extra eisen 
laten vallen bij visumaanvragers die een uit-
nodiging laten zien van een dergelijke instan-
tie”, reageert Van der Velden. “Natuurlijk mag 
of moet een ambassade dan wel nagaan of 
die uitnodiging echt is en niet vervalst.” Een 
Nederlands visum is immers, zoals Pretoria’s 
ambassadewoordvoerder Fred de Bruin het 
in de voorbereiding van dit artikel beeldend 
samenvatte, “natuurlijk geen reep chocola.”

Peter Geschiere:  
“We weten toch allemaal dat als je 
uit Afrika komt je op de Nederlandse 
ambassade als shit wordt behandeld”
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Bert Holvast: 
“Er is geen plaats voor het idee dat 
er ook wel eens buitenlanders zijn 
aan wie Nederland iets hééft”
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Pauline Burmann:  
“Het uitgenodigde talent komt  

ons land niet meer in”

Carolien Bakker: 
“Je hebt een dagtaak aan al  

die regelingen”


